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Med den foreslåede ændring slipper ca. 
200.000 personer for at skulle betale beløb på 
under 500 kr. i afgift på en -  til formålet -  sær- 
ligt oprettet pensionskonto, der skal stå urørt i 
årevis. Dette hav af småkonti vil kun give admi- 
nistrativt besvær, og de smålånere, der vil kom- 
me til at betale de afgifter, der forsvinder med 
lovforslaget, vil nu få yderligere incitament til 
at begrænse låntagningen, så afgiften helt bort- 
falder, fordi den kommer under 500 kr.s græn- 
sen. 

Men lovforslaget er kun en utilstrækkelig 
lappeløsning på et stykke makværk i admini- 
strativ henseende. SF skal derfor opfordre re- 
geringen til selv at komme med forslag til, 
hvordan den meget lange liste af urimelighe- 
der, som renteafgiftsloven i øvrigt medfører, 
kan afhjælpes. I selve lovforslagets bemærk- 
ninger er der givet mere end en halv snes eks- 
empler, som skulle kunne give ministeren og 
hans embedsmænd den nødvendige inspira- 
tion. Såfremt ministeren ikke vil efterkomme 
dette ønske, kan jeg allerede nu oplyse, at SF så 
vil fremsætte beslutningsforslag om at fjerne 
lovens mange urimeligheder. Men i dette for- 
slag gør vi i det mindste loven mulig at admini- 
strere for så vidt angår størsteparten af skatte- 
ydere med kun smålån. 

Med disse ord skal jeg anbefale lovforslaget 
til Folketingets velvillige behandling. 

Stavad (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  ligningsloven. 

(Handel med underskud i tomme selskaber). 
(Lovforslag nr. L 70). 
Regeringen har nægtet at tage initiativ til at 

få standset den helt uacceptable handel med 
skattemæssige underskud ved salg af tomme 
selskaber. 

De fleste købere af disse »underskudsselska- 
ber« er finansielle selskaber, der ved at lægge 
en stak obligationer ind i det købte selskab er 
sikret en gevinst svarende til 50 pet. af de er- 
hvervede underskud. 

Socialdemokratiet beklager, at regeringen 
ikke for længst har taget initiativ til at få denne 
utiltalende skattespekulation standset. Derfor 
har vi følt os forpligtet til selv at fremsætte lov- 
forslag herom. 

Til gengæld forventer vi teknisk bistand til at 
få eventuelle tilpasninger gennemført, forin- 
den lovforslaget vedtages ved 3. behandling. 

Jeg skal på Socialdemokratiets vegne indstil- 
le lovforslaget til Folketingets hurtige og velvil- 
lige behandling. 

Stavad (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om investe- 

ringsfonds. 
(Lovforslag nr. L 71). 
Lovforslaget indebærer, at liberale erhverv -  

læger, revisorer, advokater m.fl. -  ikke længere 
får adgang til at henlægge til investeringsfonds. 

Investeringsbehovet i den type virksomheder 
er normalt på et niveau, hvor der ikke er sagligt 
behov for at benytte investeringsfondsmulighe- 
den. Når pengene så alligevel bindes på en in- 
vesteringsfond alene for at spare skat, opstår 
der ofte efterfølgende forskellige former for 
skattetænkning for at undgå en efterbeskat- 
ning. 

Idet der henvises til lovforslagets bemærk- 
ninger, skal jeg på Socialdemokratiets vegne 
indstille forslaget til Folketingets hurtige og 
velvillige behandling. 

Stavad (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om beskatning 

af  avancer ved passiv kapitalanbringelse i fast 
ejendom. 

(Beslutningsforslag nr. B 39). 
Store summer placeres som passiv kapitalan- 

bringeise i fast ejendom. Som hovedregel er 
fortjenester ved afståelse af fast ejendom skat- 
tefri efter 7 års ejertid. Det er uholdbart og gi- 
ver anledning til store skattefri fortjenester, 
som ender i øget forbrug. 

Det fremsatte beslutningsforslag indebærer, 
at fortjenester ved afståelse af fast ejendom un- 
derlægges beskatning, når der er tale om en 
passiv kapitalanbringelse. 

Den opgjorte avance beskattes efter reglerne 
for kapitalafkast med ca. 51/57 pet. for perso- 
ner og som almindelig indkomst for selskaber 
med 50 pet. 
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Derimod berører beslutningsforslaget ikke 
beskatningen af ejerboliger og af fast ejendom, 
der ejes som et led i en virksomhed. 

Der henvises i øvrigt til beslutningsforslagets 
bemærkninger. 

Jeg skal på Socialdemokratiets vegne indstil- 
le forslaget til Folketingets forhåbentlig hurtige 
og velvillige behandling. 

Hans Hækkerup (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om forøgelse 

af bistanden til Centralamerika. 
(Beslutningsforslag hr. B 38). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsforsla- 

gets tekst og de bemærkninger, som ledsager 
det. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om meddelelse af orlov til og indkal- 
delse af stedfortræderen for folketingsmedlem El- 
lemann-Jensen (V). 

Første næstformand (Kpud Østergaard): 
Den pågældende har søgt om orlov i henhold 

til forretningsordenens § 42, stk. 3, litra d, jf. 
stk. 5, på grund af midlertidig udsendelse i of- 
fentligt hverv. 

Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 
som vedtaget, at der meddeles den pågældende 
orlov som ansøgt fra og med den 10. november 
1987, og at stedfortræderen indkaldes som 
midlertidigt medlem. (Ophold). Gøres der ind- 
sigelse? (Jørgen Tved (FK): Ja). 

Jeg forstår, at der gøres indsigelse, og derfor 
bliver yi nødt til at stemme om det. Det er jo lidt 
af en historisk begivenhed. 

Afstemning 

Meddelelse af orlov til og indkaldelse af 
stedfortræderen for folketingsmedlem Elle- 
mann-Jensen (V) 
vedtoges med 108 stemmer (S, KF, SF, V, RV, 
CD, FP og KRF) mod 4 (FK). 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Indstilling fra Udvalget til Valgs Prøvelse. 

Forhandling 

Lizzie Lichtenberg (KF): 
Folketinget har nu vedtaget at meddele orlov 

til l medlem og at indkalde stedfortræderen. 
Som ordfører for Udvalget til Valgs Prøvelse 

skal jeg tillade, mig at gøre indstilling om, at 
stedfortræderen godkendes som midlertidigt 
medlem af Folketinget. 

Hr. Ellemann-Jensen er valgt i Århus Amts- 
kreds, og i anledning af hans orlov indkaldes 1. 
stedfortræder for Venstre i denne amtskreds, 
læge Jørgen Winther. 

Udvalget til Valgs Prøvelse har i et møde i 
dag behandlet denne sag, og jeg kan herefter på 
udvalgets vegne afgive følgende: 

Indstilling 

Læge Jørgen Winther- godkendes som mid- 
lertidigt medlem af Folketinget fra og med den 
10. november 1987. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 112 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Spørgsmål om fremme aff forespørgsel nr. F 12: 
Forespørgsel til udenrigsministeren [om, hvil- 

ke oplysninger ministeren kan give i anledning af  
sine udtalelser om hr. Pelle Voigt under Folketin- 
gets spørgetid den 28. oktober 1987J. 

Af Ole Espersen (S) m.fl.. 
(Forespørgslen anmeldt 3/11 87). 

Første næstformand (Knud Østergaard): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F13: 
Forespørgsel til udenrigsministeren [om mini- 

steren agter at undskylde over for den polske re- 
gering, at danske myndigheder har sendt spioner 


